
بازار سرمایه در آخرین روز کاری هفته نیز سرخ پوش 
شد و بسیاری از کارشناسان علت این موضوع را شهادت 
اسماعیل هنیه می دانند. به طور کلی بورس تهران در 
چند هفته روند قرمز داشت و اکنون این اتفاق سیاسی 

باعث شد که بازار سرخ پوشی بیشتری را تجربه کند.
صبح روز چهارشنبه دهم مرداد ماه روابط عمومی کل 
سپاه در اطلاعیه ای از شهادت اسماعیل هنیه، رییس 
دفتر سیاس��ی حماس و یکی از محافظان وی،بر اثر 
اصابت قرار گرفتن محل اقامت آنان در تهران خبر داد.

سپاه پاسداران انقلاب اس��لامی در اطلاعیه ای دیگر 
درباره ترور اس��ماعیل هنیه، رییس دفتر سیاس��ی 
حماس، در زمینه برگزاری مراسم تشییع پیکر شهدا 
توضیحاتی ارائه و تاکید کرد: بی تردید این جنایت رژیم 
صهیونیستی با پاسخ سخت و دردناک جبهه مقتدر 
و عظیم مقاومت بویژه ایران اسلامی مواجه و برکات 
مجاهدت های »شهید القدس« دکتر اسماعیل هنیه 
در دفاع از آرمان و حقوق ملت فلس��طین یاری بخش 

آنان خواهد بود.
در پی این ترور، ش��ورای هماهنگی تبلیغات اسلامی 
با »تبریک و تسلیت شهادت مجاهد نستوه، فرمانده 
برجسته مقاومت فلس��طین و رییس دفتر سیاسی 
جنبش حماس« اسماعیل هنیه، از مردم برای حضور 
در اجتماع تجدید عهد و اعلام همبستگی و همدردی 

با خانواده محترم و یاران و همرزمان وی دعوت کرد.
ش��هادت رییس دفتر سیاسی جنبش حماس باعث 
شد که بازارهای مالی نیز در شوک فرو بروند )برخی از 
بازارها صعودی و برخی دیگر نزولی شدند.( این موضوع 
سیاسی باعث شد که از بازار سهام نیز حمایت بیشتری 
شود. در پی شهادت اسماعیل هنیه نگرانی فعالان بازار 
سرمایه پس از این حادثه؛ محمدرضا عارف معاون اول 
رییس جمهور، دستور تزریق منابع صندوق توسعه ملی 
و شبکه بانکی به بازار سهام را برای برطرف شدن نگرانی 

سهامداران صادر کرد.
طبق دستور معاون اول رییس جمهور، این حمایت از 
طریق واریز وجه توسط صندوق توسعه ملی به صندوق 
تثبیت بازار و همچنین واریز وجه توسط شبکه بانکی به 

صندوق توسعه بازار انجام می پذیرد.
به عقیده بسیاری از کارشناسان به علت این خبر مثبت 
و حمایت از بازار س��هام روز ش��نبه شاهد سبزپوشی 
معاملات خواهیم بود و ب��ه نوعی بازار می تواند کمی 

تکان بخورد.
برخی از کارشناسان عقیده داشتند که پس از مراسم 
تحلیف رییس جمهور بورس س��بزپوش خواهد شد؛ 
اما این طور نبود از روز دوشنبه شاهد سرخ پوشی بازار 
بودیم و روز چهارش��نبه نیز شهادت اسماعیل هنیه 
روند نزولی بورس را بیش از گذش��ته تقویت کرد و به 
نظر می رسد که اگر حمایت اعلام شده توسط معاون 
اول رییس جمهور اجرایی نشود وضعیت بازار سرمایه 

وخیم تر خواهد شد.

درست است وضعیت بورس وخیم تر از گذشته شد و 
اکنون در آستانه سقوط به کانال جدید است؛ اما به نظر 
می رسد که مسوولان مربوطه اجازه ندهند که شاخص 
ریزش عمیقی را تجربه کند تا برنامه و سیاست های 
لازم را در این بازار اجرایی کنند و در نهایت بازار سرمایه 

بدون دخالت بتواند مسیر خود را پیش ببرد. 
نکته قابل توجه اینجاست که بسیاری از کارشناسان 
عقیده دارند که با انتخ��اب کابینه و تایید صلاحیت 
کابینه دولت چهاردهم بازار سهام تغییر مسیر دهد و 

مثبت های خوبی را تجربه کند.

   بازار از دریچه معاملات
در معاملات آخرین روز کاری هفته یعنی چهارشنبه 
ش��اخص کل بورس ته��ران 52 ه��زار و 459 واحد 
نسبت به روز کاری گذشته پایین تر ایستاد و به سطح 
2 میلیون و 67 هزار و 971 واحد رسید. شاخص کل 
هم وزن بورس نیز با ریزش 21 ه��زار و 150 واحدی 
در رقم 657 هزار و 700 واحدی ایستاد. شاخص کل 
فرابورس 589 واحد افت کرد و به رقم 21 هزار و 239 
واحد رسید. همچنین ش��اخص هم وزن فرابورس با 
کاهش 5 هزار و 145 واحد به سطح 114 هزار و 838 

واحد رسید.
روز چهارشنبه خالص تغییر مالکیت حقوقی به حقیقی 
ب��رای پنجمین روز متوالی منفی ش��د و هزار و 241 

میلیارد تومان پول حقیقی از بازار سهام خارج شد که 
نسبت به دیروز افزایش 500 درصدی داشته است. این 
دومین خروج س��رمایه بزرگ از بورس تهران در سال 
جاری اس��ت. همچنین نماد خودرو بیشترین خروج 
پول حقیقی را داشت که ارزش آن 61 میلیارد تومان 
بود. پس از خودرو، نمادهای خزامیا، وبملت، خساپا و 
فولاد بیشترین خروج پول حقیقی را داشتند. در سوی 
دیگر، بیش��ترین ورود پول حقیقی به نمادهای فزر، 

حپرتو، لپیام، قصفها و سآبیک تعلق داشت.
روز اخیر نماده��ای فملی، فولاد و ف��ارس نمادهای 
قرمزپوش بورس بودند که بیش��ترین اث��ر را در افت 
شاخص کل بورس داشتند. در سوی دیگر نمادهای 
سدش��ت، لوتوس و قصفها از نمادهای سبز بودند که 
اثر مثبت بر شاخص داشتند. در فرابورس نیز نمادهای 
آریا، زاگرس و شگویا بیشترین اثر کاهنده را بر شاخص 
داشتند و نمادهای فزر، ودی و سجام نمادهایی هستند 
که اثر افزایشی بر شاخص کل فرابورس داشتند.در بین 
نمادهای پرتراکنش بورس نیز نماد ذوب بیش��ترین 
تراکنش را داشت و وبملت و خودرو در رتبه های بعدی 
بیشترین تراکنش قرار گرفتند. در فرابورس نیز فزر، 

خاور و خنور بیشترین تراکنش را داشتند. 
روز چهارش��نبه ارزش معاملات کل بازار سهام به 77 
هزار و 85 میلیارد تومان رسید. ارزش معاملات اوراق 
بدهی در بازار ثانویه 67 هزار و 47 میلیارد تومان بود 

که 87 درصد از ارزش کل معاملات بازار را در این روز 
تشکیل می دهد. ارزش معاملات خرد نیز با افزایش 58 
درصدی به نسبت روز معاملاتی قبل به رقم 4 هزار و 

997 میلیارد تومان رسید. 
در معام��لات این روز نم��اد فزر بیش��ترین ارزش 
معاملات بازار س��هام را به خ��ود اختصاص داد که 
ارزش معاملات آن 112 میلی��ارد تومان بود. پس 
از فزر، خودرو بیش��ترین ارزش معاملات را داشت 
و وبملت رتبه س��وم بیشترین ارزش معاملات را به 
خود اختصاص داد و پس از آن، دو نماد فملی و فولاد 
در رتبه های بعدی بیش��ترین ارزش معاملات قرار 
گرفتند. در جدول حجم معاملات نیز سهام ذوب با 
تعداد 2 میلیارد و 181 میلیون و 323 هزار و 112 
سهم در صدر قرار گرفته است. وبملت در رتبه دوم 
بیش��ترین حجم معاملات بازار ق��رار گرفت و رتبه 
سوم به خودرو تعلق داشت. دو نماد خاور و وبصادر 
نی��ز در رتبه های بعدی بیش��ترین حجم معاملات 

بازار قرار داشتند.
در معاملات چهارشنبه، 15 نماد صف خرید داشتند و 
288 نماد با صف  فروش مواجه بودند. مجموع ارزش 
صف های خرید با افت 85 درصدی نسبت به روز کاری 
قبل به 18 میلیارد تومان کاهش یافت و مجموع ارزش 
صف های فروش نیز با افزایش 49 درصدی به رقم 370 

میلیارد تومان رسید.
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لغو قيمت گذاري دستوري 
سود صنعت فولاد را ۳۰ درصد 

افزایش مي دهد
مهدي كویتي با اعلام اینكه س��الانه ب��راي تولید 55 
میلیون تن فولاد خام نیازمند 48.000 میلیون كیلووات 
ساعت برق هستیم، اعلام كرد: با فرض ثبات مصرف برق 
در سایر بخش ها، براي جبران ناترازي انرژي در صنعت 
فولاد نیازمند اضافه ش��دن حداق��ل 4.000 مگاوات 
ظرفیت جدید )نیروگاه جدید( هس��تیم. او در ادامه با 
اش��اره به كاهش میزان تولید شركت فولاد مباركه در 
تابستان اعلام كرد: با وجود محدودیت هاي اعمال شده 
در مصرف سوخت و انرژي در سال 1402 شركت فولاد 
مباركه موفق به تولید 8.845 هزار تن فولاد خام شد. 
كویتي افزود: میزان تولید فولاد مباركه در سال جاري 
تا پایان تیر ماه رقمي معادل 3.4 میلیون تن بود كه در 
صورت نبود محدودیت ها در مصرف برق، به این میزان 
تولید تا 254هزار تن دیگر افزوده مي شد. به گفته معاون 
اقتصادي و مالي فولاد مباركه، عدم النفع شركت فولاد 
مباركه اصفهان از قطعي برق در سال جاري رقمي حدود 
57.000 میلیارد ریال بوده است. او به میزان تاثیرپذیري 
حاشیه سود ش��ركت فولاد مباركه اصفهان از افزایش 
قیمت برق اشاره كرد و گفت: با توجه به افزایش نرخ گاز 
و برق در سال گذشته، اكنون سهم هزینه گاز و برق در 
تركیب هزینه هاي تولید این شركت، حدود 11 درصد 
برآورد شده است. كویتي اعلام كرد: در صورت افزایش 
نیافتن نرخ برق در سال جاري، هزینه هاي انرژي تأثیر 
چنداني را در سودآوري این شركت ها نخواهد داشت. 
معاون اقتصادي و مالي فولاد مباركه در ادامه یادآور شد: 
هر 10 درصد افزایش نرخ برق به كاهش یك درصدي 
سود خالص منجر مي شود. او گفت: به منظور جلوگیري 
از اجراي بخشنامه افزایش نرخ برق، مذاكرات و مكاتباتي 
در اردیبهشت سال 1402 با مسوولان مرتبط انجام شد 
كه اكنون در انتظار نتایج نهایي آن هستیم. كویتي به 
تاثیر ابطال نرخ خوراك صنایع در س��ودآوري صنعت 
فولاد اشاره كرد و افزود: تاكنون صورتحساب اصلاحي از 
طرف شركت گاز ارسال نشده اما با توجه به حجم مصرف 
این شركت در پنج ماه ابتداي سال 1402 و نرخ اصلاحي 
اعلامي، رقمي حدود 18.000 میلیارد ریال سود از محل 
این مصوبه به شركت اضافه مي شود. معاون اقتصادي 
و مالي ف��ولاد مباركه گفت: با توجه به تنوع تكنولوژي 
مورد استفاده در فرآیند تولید فولاد )كوره بلند - كوره 
القایي – كوره قوس( میزان مصرف گاز در شركت هاي 
فولادي متفاوت اس��ت اما محاسبه میزان تاثیر تغییر 
نرخ خوراك بر سودآوري این صنعت نیازمند اطلاعات 
مصارف هر یك از ش��ركت ها اس��ت كه شركت هاي 
تولیدكننده آهن اسفنجي بیشترین تاثیرپذیري را از این 
مصوبه دارند. او به دیگر مصوبه اخیر دولت در خصوص 
ممنوعی��ت قیمت گذاري دس��توري در برنامه هفتم 
توسعه و نیز تاثیر آن بر صنعت فولاد كشور اشاره كرد و 
گفت: قیمت گذاري دستوري از جمله معضلاتي است 
كه همیشه صنایع مختلف را با چالش مواجه مي كرد اما 
ممنوعیت آن در برنامه هفتم توسعه پیش بیني شده 
است. كویتي این مصوبه را اقدامي مثبت براي افزایش 
ش��فافیت در اقتصاد و حذف رانت بالاخص در زنجیره 
فولاد دانست و افزود: اكنون قیمت گذاري محصولات 
فولادي براس��اس فرمول قیمت گذاري وزارت صمت 
انجام مي شود كه خریداران طبق نرخ پایه تعیین شده 
در بورس كالا رقابت كرده و قیمت نهایي كشف مي شود.

معاون اقتصادي و مالي فولاد مباركه گفت: براس��اس 
پیش بیني هاي انجام ش��ده، سود شركت ها با افزایش 
حدود 30 درصدي از این مسیر همراه مي شود كه این 
امر به مراتب، افزایش سودآوري شركت هاي تولیدكننده 
و افزایش ارزش سهام شركت هاي بورسي را با خود به 

همراه دارد.

پالس هاي مثبتي براي افزایش 
خوش بيني به رشد بورس

بيدار ب�ورس| حمیدرض��ا جیهان��ي، مدیرعامل 
كارگزاري سپهر باستان در خصوص وضعیت بورس 
بیان ك��رد: مهم ترین نكته اي كه بای��د براي تحلیل 
بازار س��رمایه مورد بررس��ي قرار داد، ریس��ك هاي 
سیستماتیك بازار است. به هر حال از نیمه دوم سال 
گذشته شاهد برخي اتفاقات و رویدادهاي منطقه اي 
هستیم كه روي بازارهاي اقتصادي ما و به تبع آن، بازار 

سرمایه كشور ما هم اثر داشته است .
كارشناس بازار س��رمایه افزود: در چندماه اخیر نیز با 
توجه به ش��هادت رییس جمهور و برگزاري انتخابات 
و س��ردرگمي فعالان اقتصادي بابت آینده اقتصادي 
و سیاسي كشور، ابهام بر س��ر بازار سرمایه سنگیني 
مي كرد. ای��ن اتفاقات منجر به اصلاح س��نگین بازار 
سهام شد و مولفه هاي تحلیلي تحت تاثیر قرار گرفت. 
البته بخشي از رخوت بازار سرمایه ناشي از بلاتكلیفي 
بر س��ر اعضاي كابینه و رویكردهاي اقتصادي دولت 
چهاردهم است و ظرف چندروز آینده، از این ابهامات 
كاسته خواهد شد. جیهاني ضمن تاكید بر ارزندگي 
بازار س��هام گفت: با توجه ب��ه منفي هاي چند هفته 
گذشته، بازار از منظر نس��بت P به E به كف تحلیلي 
رسیده و پتانسیل زیادي براي رشد دارد و اكثر سهم ها، 
براي خرید جذاب اند؛ اما تا ریسك هاي سیستماتیك 
از بازار سرمایه رخت برنبندد، نمي توان انتظار تغییر 
روند یا حركت خاصي در بورس داش��ت. كارشناس 
بازار س��رمایه در ادامه اظهار كرد: از سوي دیگر، نیاز 
بود برخي ابهامات و مشكلات در مورد صنایع بورسي، 
برطرف شود. از سویي، اظهارات مدیرعامل گروه سایپا 
در مجمع و همچنین اطلاعیه وزارت صمت در مورد 
افزایش نرخ خودروهاي داخلي و حذف برخي خودروها 
از قیمت گذاري دس��توري، موجب تحركات مثبتي 
در گروه خودرویي ش��د. از س��وي دیگر، خبر رسمي 
ابطال مصوبه نرخ خ��وراك و گاز صنایع )این مصوبه 
در اردیبهشت ماه ١٤٠٢ منجر به سقوط بازار سرمایه 
شده بود( اتفاق خوش��ایندي بود كه روي سودآوري 

شركت هاي بورسي هم تاثیرگذار خواهد بود. 

مجلس از تعامل با بازار سرمایه 
استقبال مي كند

در دیدار »مجید عش��قي«، رییس س��ازمان بورس و 
اوراق بهادار با »س��ید شمس الدین حسیني«، رییس 
كمیسیون اقتصادي مجلس درباره چالش هاي كلان 
و دغدغه هاي فعالان بازار س��رمایه و لوایح و طرح هاي 
مرتبط با این بازار در مجلس و همچنین پیگیري جدي 
براي تصویب آنه��ا، بحث و تبادل نظر ش��د. »مجید 
عشقي« با بیان اینكه بحث اصلي س��ازمان و شوراي 
عالي بورس، حمایت از حقوق س��رمایه گذاران است، 
گفت: براي حمایت از حقوق سرمایه گذاران، سه هدف 
كلي، یعني تاكید بر منافع بلندمدت، افزایش اثربخشي 
و كارایي نظام نظارتي و تسهیل گري در تامین مالي، 
تشخیص سرمایه و مدیریت ریسك تعریف شده است. 
او با بیان اینكه 32 درصد بازار مربوط به بخش خصوصي 
است، افزود: طي چند س��ال گذشته، سرمایه گذاري 
غیرمس��تقیم در بازار سرمایه س��یر صعودي داشته 
به طوري كه در حال حاضر ETF هاي بازار، 35 درصد 
مجموع معاملات را تشكیل مي دهند و این نسبت در 
سال هاي دورتر به طور متوس��ط 5 درصد بوده است. 
عشقي با اشاره به مهم ترین چالش هاي موجود در بازار 
سرمایه افزود: افزایش بهاي تمام شده در شركت هاي 
بورس��ي درآمد آنها را كاه��ش داده و موجب كاهش 

حاشیه سود شركت ها شده است.
او تاكید كرد: قیمت گذاري دستوري صنایع مختلف 
كش��ور را با چالش هاي بس��یار زی��ادي مواجه كرده 
اس��ت. همچنین هزینه ب��الاي انرژي، آس��یب هاي 
جبران ناپذیري به صنایع مهم و بنیادي كش��ور وارد 
كرده است. رییس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: 
بالا بودن نرخ بهره، ش��كاف زیاد نرخ نیما و آزاد و نحوه 
تعیین و اعلام قیمت نهاده ها و خوراك و انرژي صنایع 
از دیگر چالش ها به شمار مي رود. افزایش نرخ اخزا به 
دلیل انتشار گواهي سپرده 30 درصد و همچنین بند 
»س« تبصره 6 قانون بودجه همزمان تاثیرات منفي 
بر بازار گذاش��ت. لذا انتظار مي رود ب��ا احتراز از برخي 
تصمیم گیري هاي غلط و پش��ت سرهم، آسیب هاي 
بیش��تري به بازار وارد نشود. او یادآور شد: صنعت دارو 
جزو صنایعي است كه دوره وصول مطالبات آنها بالا رفته 
است به طوري كه هیچ گونه سرمایه گذاري نمي توانند 
داشته باشند كه براي این موضوع هم باید چاره اندیشي 
درست و مدیریت شده اي شود. عشقي در پایان به برخي 
از طرح ها و لوایح مرتبط با بازار سرمایه اشاره كرد و گفت: 
لایحه تجارت، لایحه اصلاح قانون مالیات هاي مستقیم، 
طرح اصلاح قانون بازار اوراق بهادار، طرح نظام جامع 
حسابداري و حسابرسي و لایحه مدیریت بدهي هاي 
عمومي از جمله طرح ها و لوایحي هستند كه سازمان 
بورس با جدیت تم��ام در حال پیگیري براي اصلاح یا 
تصویب آنها با كمك مجلس است. در ادامه این جلسه، 
سید شمس الدین حسیني، رییس كمیسیون اقتصادي 
مجلس با بیان اینكه علت حل نشدن اغلب موضوعات و 
مسائل در كشور، مستند نشدن تجارب موفق و ناموفق 
و مغفول ماندن فرآیند مدیریت دانش اس��ت، گفت: 
تردیدي نیست كه دیر یا زود باید به این سمت حركت 
كنیم كه نظام ارزي باید اصلاح شود لذا مجلس و دولت 
موظف هستند با كمك و همكاري بیش از پیش خود 
گام هاي محكمي براي اصلاح امور اقتصادي از جمله 

نظام ارزي بردارند.
حسیني اعلام كرد: ضرورت دارد سازمان بورس مسائل 
اصلي خود را طي نام��ه اي به رییس جمهور ارایه كند 
تا رسیدگي به این موضوعات در اولویت برنامه دولت 
چهاردهم قرار گیرد. برهمین اس��اس بانك مركزي و 
وزارت اقتصاد هم مي بایس��ت اقداماتي انجام دهند تا 
بورس با برخي تصمیم گیري ها دچار نوسان و چالش 
نشود. رییس كمیسیون اقتصادي مجلس تاكید كرد: 
سازمان بورس مي بایست با همكاري اركان بازار سرمایه 
و برگزاري جلساتي با دیگر كمیسیون هاي مجلس از 
جمله برنامه و بودجه، انرژي و ... در تعامل با پارلمان براي 
رفع مسائل بازار سرمایه رویكردي فعال تر اتخاذ كند، 
مسلما مجلس نیز از این موضوع استقبال خواهد كرد. او 
یادآور شد: تا مادامي كه سه مولفه اصلي حمایت، قیمت 
و نظارت اصلاح نشود، اقتصاد كشور رشد نخواهد كرد. 
سازمان بورس در كنار فعالیت هاي فني و تكنیكي باید 
یكسري تعاملات نهادي هم در دستور كار خود قرار دهد 
تا به نتیجه درستي براي رفع موانع پیش روي خود برسد. 
حسیني تاكید كرد: نباید حكمراني دولت باعث اخلال 
در حقوق مالكانه شود كه در سال هاي اخیر در صنایع 

مختلف شاهد این معضل بوده ایم.

جزیيات عرضه ابزار جدید 
بورس كالا اعلام شد

بورس كالا| رحمان آراسته به فرآیندهاي اجرایي و 
زیرساخت هاي آغاز معاملات اوراق سلف ارزي اشاره كرد 
و گفت: عمده فرآیندهاي اجرایي انتشار اوراق سلف ارزي 
مشابه با تامین مالي ریالي با استفاده از اوراق سلف موازي 
استاندارد است كه همه زیرساخت هاي این ابزار از سال ها 
پیش در بورس كالا وج��ود دارد. او افزود: در این اوراق، 
دارایي معیني به عنوان دارایي پایه اوراق سلف استاندارد 
قرار مي گیرد و عرضه اولیه اوراق به صورت ارزي در بازار 
سرمایه انجام مي شود تا شركت ها بتوانند براي پروژه هاي 

پیش روي خود تامین مالي انجام دهند.
آراس��ته ادامه داد: نكته قابل توجه آن است كه با توجه 
به نوسانات قیمت ارز و آثار آن بر بازارهاي مالي، امكان 
تسویه نهایي در سررسید به سه صورت فراهم شده است. 
یعني خریدار این اوراق در سررسید، اختیار دارد یكي 
از سه گزینه دریافت كالا، تسویه ارزي یا دریافت طلا، 

معادل ارزش ارزي دارایي خود را، انتخاب كند.
مدیر بازارهاي مش��تقه و صندوق هاي كالایي بورس 
كالاي ایران گفت: لازم به توضیح است منظور از طلا، 
شمش و سكه طلاي موجود در خزانه هاي بورس كالاي 
ایران است. اضافه شدن امكان تسویه با طلا، این امكان را 
به خریدار مي دهد كه ریسك ناشي از نوسانات ارزي در 

سرمایه گذاري در این اوراق را پوشش دهد.

»تعادل« روند بازار سرمایه را بررسی می کند

واکنش سرخ بورس به ترور

چرا سود سهام عدالت کم شد؟
محمد خزائی، سرپرست و عضو هيات مدیره کانون 
شرکت های سرمایه گذاری سهام عدالت کشور به 
بررسی مواردی مانند تاسيس کانون شرکت های 
سرمایه گذاری سهام عدالت، چالش های کانون، 
وضعيت نمادهای بسته، تقسيم سود سهام عدالت 
و... پرداخته که مشروح این گفت وگو را در صدای 

بورس می توان خواند. 

   کانون شرکت های سرمایه گذاری سهام عدالت 
در راس�تای سياس�ت های کلی اص�ل 44 قانون 
اساس�ی با فرمان ۸ ماده ای مق�ام معظم رهبری 

تاسيس شدند.
دقیقا؛ از آغاز فعالیت تاکنون هم خدمات شایسته ای را 
به سهامداران س��هام عدالت ارائه کردند. اهم اقداماتی 
که قانون گذار براس��اس قانون تعریف ک��رده و در یک 
سال گذش��ته آنها را انجام دادیم و همچنین بیشترین 
بحثی که داش��تیم، رعایت مواد کامل اساسنامه قانون 
بود که شامل تشکیل ساختار س��ازمانی، کارگروه ها و 
کمیته ها و حضور در جلسات مسائل بااهمیت مجموعه 
سهام عدالت در زیر کارگروه های شورای عالی بورس و 
جلسات مختلفی که برگزار شد، بود. مانند اینکه بیش 
از 95 جلسه در جلسه کارگروه بند 5 مورخ99/11/13  
است که ش��ورای عالی بورس با موضوع معرفی افراد در 
شرکت های سرمایه پذیر سهام عدالت تدوین کرده بود و 
کانون  به عنوان دبیرخانه بیش از 220 نفر افراد مختلف را 
برای پذیرش مسئولیت در شرکت ها شناسایی کرده که 
از جاهای مختلف معرفی شدند. به این ترتیب تشکیل 
پرونده داده، در کمیته انتصابات بررسی کرده و به کمیته 
و کارگروه مدنظر ارجاع داده است. این افراد برای مصاحبه 
در شرکت های مختلف حاضر شدند و نسبت به معرفی 
افراد در شرکت های سرمایه پذیر سهام عدالت اقدامات 
لازم صورت گرفته است. جدا از اینکه بعد از معرفی افراد 
در شرکت های سرمایه پذیر برای گزارش 3، 6، 9ماهه و 
سالانه از این افراد دعوت می شود تا در کارگروه گزارش 
کار بدهند، کانون  به نمایندگی از سهامداران سهام عدالت 
و کارگروه ش��ورای عالی ب��ورس در 49 پیش مجامع و 
مجامع شرکت های س��رمایه پذیر سهام عدالت حضور 
پیدا کرد و دفاع از حقوق سهامداران سهام عدالت را در 
دستور کار خود قرار داده است. در تقسیم و جمع آوری 
سود و مش��ارکت با سیاست های ش��ورای عالی بورس 
و ش��رکت س��پرده گذاری کمک کردیم تا سودها را در 
شرکت های سرمایه پذیر سهام عدالت دریافت کنیم و 
در مواقع لزوم همراه با سیاست های دولت به مردم سود 

بدهیم. نس��بت سودآوری مان نس��بت به سال گذشته 
حداقل بیش از 30درصد رشد داشته و امید است در سال 
جدید هم بتوانیم خدمات بهتری را بابت این موضوع به 

افراد ارائه دهیم.
    چالش های اساسی که کانون با آنها مواجه است، 

چيست؟
مش��کلاتی که در حوزه های مختل��ف در مورد فعالیت 
کانون سهام عدالت وجود دارد، ابتدا محدود کردن افراد 
هیأت مدیره مطابق اساسنامه در فعالیت های مختلف 
است که می توانستیم در بازار سرمایه نقش پررنگ تری را 
ایفا کنیم اما اساسنامه این اجازه را نمی دهد و بحث منابع 
مالی کانون شرکت های سرمایه گذاری سهام عدالت هم 
از دیگر مشکلات است که با قوانینی که در سالیان گذشته 
توسط قانون گذاران تدوین شده، کانون نتوانسته جایگاه 
واقعی خ��ود را که نظارت و احقاق حقوق س��هامداران 
است را به نحو احس��ن انجام دهد. جهت احقاق حقوق 
سهامداران با مصوبه ای که شورای عالی بورس به کارگروه 
داده، در افزایش سرمایه شرکت های بورسی و غیر بورسی 
سهام عدالت شرکت و از حقوق سهامداران دفاع کردیم. 
در ش��رکت هایی که از محل آورده نقدی جهت افزایش 
ت��وان کارایی های خودش��ان برنامه ارائه ک��رده بودند، 
ش��رکت کردیم و از محل مطالبات نقدی س��هامداران 
به آن ش��رکت ها به اندازه سهم خودمان برای اینکه هم 
سهم مان در آن ش��رکت ها کاهش پیدا نکند و هم توان 
سودآوری بیش��تری برای آینده تصور داشتیم، از محل 
منابع نقدی سهامدارانی که برای شرکت های غیر بورسی 

از طریق منابع مالی که تخصیص اعتبار شده بود و برای 
شرکت های بورسی هم از محل منابع سود سهامداران 
در شرکت سپرده گذاری مرکزی و تسویه وجوه، تأمین 
اعتبار و کمک کردیم. همچنین شرکت های مان را رصد 
می کنیم تا چیزی که سهامداران شایسته آن هستند و 
برای احقاق حق دارند، به حقوق واقعی خودشان در این 

شرکت ها برسند.
    شرکت های حاضر در سبد سهام عدالت موظف 
هستند که سود سالانه را در زمان مقرر واریز کنند 
اما برخی از این قانون سر باز می زنند. در این باره 

چه اقدامی انجام داده اید؟
بابت شرکت هایی که سود سهام عدالت را واریز نمی کنند، 
مطابق قانون و اساسنامه ش��رکت های سرمایه گذاری 
استانی سهام عدالت باید سودها در حساب شرکت های 
سرمایه گذاری هر استان تجمیع ش��ود و شرکت های 
سرمایه گذاری استانی مجامع خود را برگزار، هزینه های 
جاری خود را مشخص کنند، سود را در آن مجامع تقسیم 
کنند و بعد به استناد مصوبه  شورای عالی بورس به حساب 
شرکت سپرده گذاری واریز کنند و در نهایت این منابع 
پرداخت شود. در ابتدای دولت شهید رییسی جلسات 
مختلفی درمورد این موضوع گذاش��ته و مقرر شد برای 
اینکه تسهیل در واریز سود به حساب سهامداران داشته 
باشیم. مصوبه ای را شورای عالی بورس و اوراق بهادار ارائه 
کرده مبنی بر اینکه تفاهمنامه ای بین کانون شرکت های 
سرمایه گذاری سهام عدالت به نمایندگی از 50 میلیون 
سرمایه گذار سهام عدالت و شرکت های سپرده گذاری 

مرکزی و تسویه وجوه بسته شود و حسابی به نام شرکت 
س��پرده گذاری مختص واریز سود سهام عدالت افتتاح 
شود و تمام سودهای سهام عدالت با کمک سپرده گذاری 
و کانون سهام عدالت در آن حساب متمرکز و نسبت به 
توزیع آن اقدام ش��ود. این تفاهمنامه منعقد شده و در 
حد توان مان کمک کرده ای��م ولی باتوجه به اینکه نهاد 
ناظر، شرکت های بورسی سازمان بورس و اوراق بهادار 
اس��ت و مطابق مصوبات مجمع اگر در پرداخت س��ود 
کوتاهی صورت بگیرد، کمیته تخلفات سازمان بورس 
باید به فوریت اقدامات لازم را انجام دهد ولی می بینیم به 
بعضی شرکت ها بیشتر فشار می آورند و به بعضی کمتر 
و ش��رکتی هم مثل مخابرات ایران که در گذشته منابع 
مالی یا همان سود سهامداران را نگه داشته، امروز از طریق 
مراجع قضایی پیگیری شده و در مراحل خوبی است. این 
هشدار را به تمامی شرکت های سهام عدالت می دهیم، 
اگر حقوق سهامداران سهام عدالت پایمال شود، هم از 
طریق مراجع قضایی و هم نهادهای نظارتی یعنی سازمان 

بورس اقدامات لازم را انجام می دهیم.
    چه زمانی مرحله س�وم س�ود س�هام عدالت 

پرداخت می شود؟
تاریخ مشخصی ندارد چون گرفتن سود از این شرکت ها 
سخت شده است، برای مثال شرکتی در سال 1401 سود 
داشته و آن را تقس��یم کردند و از زمانی که مجمع سود 
را تقس��یم کرده، منابع مالی را بابت هزینه های جاری و 
پروژه های خود انجام داده و سودی نداشته که بدهد. باید 
پیگیری کنیم به محض اینکه این سودها به حساب بیاید، 
با قید فوریت پرداخت  شود. در ابتدا 65 شرکت بزرگ و 
تخصصی به سهام عدالت واگذار شده و قانونگذار در قانون 
فقط به شرکت های بورسی اش��اره کرده، در سال های 
متمدد در دولت های مختلف تعداد زیادی از شرکت ها 
به بهانه های مختلف ازجمله عدم تخصیص سودی که 
دولت به مردم سهام داده و قرار شده بود از محل سود آن 
هزینه جبران شود، در سال 95 سازمان خصوصی سازی 
طی اطلاعیه ای که داد به مردم گفت میزان س��هم شما 
از این یک میلی��ون تومان، 60 درصد از محل س��ودها 
بازپرداخت شده و مابقی مانده است؛ به همین بهانه تعداد 
زیادی از شرکت های ما را کم کرده و شرکت های خوب 
را از سبد سهام عدالت خارج کرده که این هم باعث یکی 
از چالش های بزرگ برای مجموعه سهام عدالت بوده که 
نتوانستیم از حقوق سهامداران در این قسمت دفاع لازم 
را انجام دهیم. امید اس��ت، یک بار اتفاقی افتد و تحقیق 
و تفحصی از سهام عدالت از ابتدا تا به امروز انجام شود تا 

حق واقعی مردم به آنها داده شود.


